
 

 

 

En hilsen fra ’Den dynamiske Landsby’ 

Året 2020 er overstået og vi er godt i gang med det næste - forhåbentlig ikke af samme slags. ’Dynamikken’ 

har ikke ligefrem præget året, men vi har arbejdet videre med et par projekter. Og den tvungne mangel på 

aktiviteter har givet ro til overvejelser, også om foreningens fremtid. 

Først om projekterne: 

• Der er stadigvæk salg i vores ’telegrammer’ - de små ’Vorbasse kort’ er netop genoptrykt. 

• Historiegruppen har arbejdet videre med planerne om at udgrave helligkilden og formidle historien 

om den og dens tid - overgangen fra vikingetiden til kristen tid og middelalderen. Der er søgt og 

skaffet midler til udgravningen, der forhåbentlig i løbet af 2021 kan udføres (Vorbasse Fonden i alt 

150.000 kroner). 

• Vi har også arbejdet på ’den lange fortælling’: de otte udgravede landsbyer, forløbere for det 

nuværende Vorbasse, der ligger omkring og nord for den tidligere fattiggård, rideskolen og 

Præstegården. 

• Vi har søgt penge til et informations- og madpakkehus, hvor fortællingerne kan formidles, og hvorfra 

der udgår ture i og omkring Vorbasse til de steder, hvor der er gjort fund. Pengene til huset er skaffet 

(LAG midler: 156.000 kroner). Den endelige placering af huset er endnu under drøftelse; herefter 

søges officielle tilladelser (bl.a. byggetilladelse). 

• Der er søgt og skaffet penge til informationsmaterialer, bl.a. til plancher m.v. til informationshuset 

og til diskrete standere i naturen plus vejmarkører på planlagte ruter (100.000 kroner fra kommunen 

og Nordea). 

• Der er søgt og skaffet penge til professionel konsulentvirksomhed til igangsættelse af et projekt, der 

skal formidle Vorbasses lange forhistorie. (Vorbasse Fonden 25.000 kroner). By- og 

landskabsarkitektfirmaet Schønherr og Billund museum deltager i projekteringen. Forarbejdet er i 

gang. 

Og til sidst - Den dynamiske Landsbys aktiviteter er i stigende grad rettet mod formidlingen af Vorbasses 

lange historie - forhåbentlig til glæde for byens indbyggere, turister, nye firmaer her, der kan brande sig med 

(dele af) historiefortællingen - og måske også for tilflyttere, der bliver opmærksomme på et bosted, der er så 

rigt på historie. Det er derfor muligt, at en mindre ændring i foreningens vedtægter skal diskuteres, når vi 

engang kan mødes ’som i gamle dage’. 
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